
Kako se z mlajšim osnovnošolcem (do 6.razreda) pogovarjati o tem, da s pametnim 
telefonom še počakamo 

Bodimo iskreni – če tvoj otrok prosi za pametni telefon, ni edini. Tudi v nižjih razredih osnovne 
šole ima vedno več otrok telefon. Vseeno pa je čakanje s pametnim telefonom lahko ena 
najboljših stvari za otrokovo dobro počutje, tudi če je to včasih težko. 

Z mirnim pogovorom, razumevanjem in iskrenostjo lahko otroku pomagaš razumeti, zakaj je 
odgovor za zdaj »še ne« – in da to ni kazen, ampak skrb. 

1. Začni z empatijo 

Najprej otroku pokaži, da razumeš, kako se počuti. Lahko rečeš: 

»Vem, da si res želiš pametni telefon in da ni lahko gledati, kako ga imajo drugi. Občutek, da 

si izključen, ni prijeten – in tukaj sem zate.« 

Ko se otrok počuti slišanega, se lažje odpre. Če začneš z empatijo, bo razumel, da ne gre za 

kazen, ampak za pogovor. 

 

2. Spomni ga, da je vsaka družina drugačna 

Otroci hitro opazijo, kaj imajo drugi. Pomembno je, da to umiriš: 

»Vsaka družina ima svoja pravila. Nekateri otroci imajo telefon, drugi ne. Midva sva se odločila 
tako, ker misliva, da je to zate trenutno najboljše.« 

 

3. Razloži preprosto in iskreno 

Mlajši otroci ne potrebujejo zapletenih razlag. Dovolj je nekaj jasnega in iskrenega: 

»Pametni telefoni so narejeni za odrasle, ne za otroke. Na njih je veliko stvari, ki so lahko 
preveč za otroke ali jih zmedejo. Moja naloga je, da te varujem.« 

Lahko dodaš: 

»Ko boš večji, boš lažje razumel in obvladal take stvari. Zdaj pa želim, da imaš mirno in varno 
otroštvo.« 

 

4. Razloži, kako pametni telefoni lahko vplivajo na počutje 

Tudi mlajši otroci razumejo občutke: 



»Na internetu ljudje pogosto pokažejo samo najlepše stvari. Potem se lahko počutiš, kot da 
nisi dovolj dober ali da moraš biti drugačen. Jaz pa želim, da odraščaš z občutkom, da si dober 
točno tak, kot si.« 

 

5. Pojasni, kako pametni telefoni in družbena omrežja v resnici delujejo – na otroku 

razumljiv način 

Otroku lahko podaš poenostavljeno sliko ozadja: 

»Pametni telefoni in aplikacije so narejeni tako, da te vlečejo vase. Da čim dlje gledaš, drsiš in 

klikaš – tudi takrat, ko bi raje počel kaj drugega. Vsakič, ko nekaj pogledaš, se aplikacija uči, kaj 

ti je všeč, in ti kaže vedno več istega.« 

»Ljudje, ki so to naredili, ne razmišljajo o tem, ali te to utrudi ali spravi v slabo voljo. 

Pomembna jim je tvoja pozornost – tako služijo denar. To ni pošteno in tega ne želim zate.« 

Lahko dodaš: 

»Če še malo počakamo, pravzaprav ščitiš svoje možgane – in to je pametna odločitev. « 

 

6. Pogovor o tem, kaj pridobi, če počaka 

Pomagaj mu videti pozitivno plat: 

»Ko nimaš pametnega telefona, imaš več časa za stvari, ki jih imaš res rad – risanje, igro s 

prijatelji, kolesarjenje ali pa preprosto norčije in zabavo. Lahko si to, kar si, brez skrbi, kaj se 

dogaja na spletu.« 

 

7. Iskreno o resnih stvareh – na primeren način 

Tudi mlajši otroci morajo vedeti osnovno resnico: 

»Na telefonih so včasih stvari, ki niso prijazne do otrok. Lahko so strašljive ali neprijetne. Včasih 
pa se ljudje pretvarjajo, da so nekdo drug. Zato želim, da si varen.« 

 

8. Ponudi druge načine, da se počuti bolj samostojnega 

Za mnoge otroke pametni telefon pomeni »biti odrasel«. To potrebo lahko zapolniš drugače: 

»Lahko se pogovoriva o novih stvareh, ki ti dajo več samostojnosti – na primer, da greš sam v 

šolo ali v trgovino.« 

 



»Ko bo čas, lahko pa razmisliva, kdaj bi bil pripravljen na pametno uro ali preprost telefon, s 

katerim me lahko pokličeš ali mi pišeš.« 

Majhni koraki veliko pomenijo – pomagajo otroku, da se počuti zaupanega in odraslega. 

 

9. Bodi zgled 

Otroci ves čas opazujejo. Če te vidijo stalno na telefonu, si ga bodo še bolj želeli. Lahko rečeš: 

» Tudi jaz bom poskusil/a manj gledati v telefon, da bova imela več časa drug za drugega. « 

 

10. Povej, da to ni za vedno 

Otroku povej, da to ni dokončna odločitev: 

»O tem se bova pogovarjala tudi v prihodnje. Ko bo pravi čas, bova skupaj našla rešitev – tako, 

da bo zate prijetno in varno.« 

Ne govoriš samo »ne« – govoriš »da« nečemu boljšemu. 

 

Zaključek 

Čakanje s pametnim telefonom pri mlajših osnovnošolcih ni vedno lahko – še posebej, ko imajo 

nekateri otroci telefone že zelo zgodaj. Ampak s tem otroku daješ nekaj zelo pomembnega: 

več prostora za igro, rast in razvoj samozavesti – brez pritiska spletnega sveta. 

Z nežnostjo, jasnimi mejami in toplino ne postavljaš samo pravil – gradiš občutek varnosti in 

zaupanja, ki bo z otrokom ostal še dolgo. 


